
„Nenastoupili“ – tak se jmenovala letos 
výstava prací dětí a studentů výtvarného 
oboru pobočky ZUŠ Benešov. Stejně jako 
animovaný film, který společnými silami 
děti stvořily a který měl právě na vernisá-
ži svou premiéru. Toto neobyčejné dílo si 
našlo cestu do světa a proslavilo naši malou 
obec už dvakrát. Poprvé v dubnu loňského 
roku, kdy ČT1 odvysílala reportáž o této 
práci, a letos v  lednu přijeli reportéři do 
choceradské školy znovu, tentokrát, aby 
natočili slavnostní premiéru už hotového 
filmu.

Za tímto obdivuhodným dílem stojí, 
stejně jako za mnoha předchozími krásný-
mi nápady, Mirka Bažan-
tová, učitelka výtvarného 
oboru. Kdo Mirku zná, 
ví, že dává do práce s dět-
mi nejen spoustu energie, 
ale i své srdce. Pro všech-
ny má vždy úsměv, milé 
slovo i pochopení a sna-
ží se dětem předat nejen 
vědomosti, techniky jak 
malovat a tvořit, ale aby 
také našly vlastní cit pro 
umění. Navštěvuje s  dět-
mi výstavy a propojuje u 
nich výtvarné vnímání 
s přemýšlením i emocemi. 
Miru, patří Ti obrovské 
DÍKY!!

Zárodek animovaného filmu jsme viděli 
už na minulé výstavě loni v  létě. S  námě-
tem na něj přišla paní Marta Vančurová, a 
tím začala spolupráce výtvarky se spolkem 
Cesta tam a zase zpátky. Děti se díky tomu 

setkaly s  pamětnicí, paní 
Hanou Benešovou, která 
jim vyprávěla, jak s  rodiči 
přežila válku, když se nepo-
drobili nařízení o odsunu 
židovských obyvatel. A na 
základě tohoto skutečného 
příběhu o statečnosti, ale i 
strachu a utrpení, děti pro-
mýšlely a tvořily svůj film. 

Celkem se jich na práci 
podílelo 78 a asi si nikdo 
z nás neumí představit, ko-
lik úsilí stálo Mirku zapojit a zkoordinovat 
tolik tvůrců a jejich nápadů. A to vše sice 

s  pomocí zkušené ani-
mátorky, paní Magdalény 
Kvasničkové ze společnos-
ti Ultrafun, ale přeci jen 
v omezených možnostech 
školní výtvarky. Vznik 
filmu podpořila hodně i 
paní Marta Vančurová, 
která na jeho zpracování a 
realizaci zajistila finanční 
podporu z  Ministerstva 
kultury ČR a Nadačního 
fondu obětem holocaustu. 
Hudbu k filmu složila Ka-
rolína Vančurová.  

Výsledek skutečně stojí 
za to a věříme, že stejně 
jako betlém, který ve vá-

nočním čase mohli obdivovat návštěvníci 
Betlémské kaple v Praze, se film chocerad-
ské výtvarky dostane také ještě k dalším di-
vákům a do celostátních soutěží. 

Na závěr bychom upřímně a s obdivem 
rádi poděkovali ještě jed-
nou všem, kdo pomáhali jak 
s přípravou, tak vytvořením 
animovaného filmu, u které-
ho nejeden návštěvník „za-
máčkl slzu“, a všem dětem, 
které s  velkou trpělivostí 
a zájmem více jak rok celý 
film pod odborným dohle-
dem tvořily. Další velké díky 
patří všem, kdo pomohli s 
přípravou celé výstavy, na 
níž jsme mohli shlédnout 
opět zajímavé práce dětí i 
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VE ŠKOLE NATÁČELA ČESKÁ TELEVIZE

POZVÁNKY NA AKCE
BŘEZEN – DUBEN

Maškarní pro děti
v neděli 24. března od 15 hodin 

Pořádá SRPŠ v sokolovně
 

Školní akademie
ve čtvrtek 11. dubna od 17 hodin

(místo bude upřesněno)

Posezení pro seniory
v pátek 12. dubna od 14 hodin 

ve školní jídelně 

Čistá řeka Sázava
o víkendu 12. – 14. dubna 

Pořádá Posázaví o.p.s.
 

Den Země
v sobotu 13. dubna od 13 hodin

Tradiční jarní úklid a sázení stromů
pořádá obec

Pálení čarodějnic
v úterý 30. dubna na hřišti SK 

od 17 hodin hry pro děti
v 19.30 zapálení hranice

Stavění máje v Samechově
v úterý 30. dubna od 17 hodin

na návsi v Samechově

výtvarníků dospěláků a samozřejmě po-
děkování náleží i vedení školy za celoroční 
podporu. 

Eva Bubnová, starostka obce



Choceradský zpravodaj

� u

V prosincovém čísle jsme vás informova-
li o projektu na omezení tranzitní nákladní 
dopravy v  obci na silnici II/113  a  II/109. 
V současné době jsou podány žádosti o vy-
jádření k projektu na všechny dotčené orgá-
ny (Ministerstvo dopravy ČR, Ministerstvo 
vnitra ČR, Ředitelství silnic a dálnic, Policii 
ČR, Správu a údržbu silnic Středočeského 
kraje) a nyní čekáme na výsledek, abychom 
mohli v projektu a schvalovacím řízení dále 
pokračovat.

S tímto projektem úzce souvisí i bezpeč-
nost obyvatel a dalších chodců, kteří musí 
procházet od zdravotního střediska podél 
silnice II/113 směr Ondřejov k poslední zá-
stavbě před autoservisem Vosátka. V  loň-
ském roce se zrealizoval chodník k  ulici U 
Křížku I a II, čímž se zvýšila bezpečnost 
alespoň na dalším krátkém úseku. Určitě bu-
deme v budování chodníku směr autoservis 
pokračovat, o čemž byli obyvatelé v této lo-
kalitě informováni. Musím však podotknout, 
že v obci jsou bohužel místa, kde podobným 
způsobem bezpečnost zajistit nemůžeme, ale 
průběžně se snažíme s odborníky takové si-
tuace řešit.

Na základě petice občanů z  lokality U 
Křížku I a II a majitelů nemovitostí při výjez-
du z obce, ve které obec žádali o řešení bez-
pečného přechodu na nový chodník, se nám 
podařilo „zatím“ s odbornou firmou zpraco-
vat návrh řešení v tomto rozsahu

▶ Značky začátek a konec obce s povole-
nou rychlostí 40 km/h  budou posunuty až za 
autoservis Vosátka (od Ondřejova) 

▶ K  poslednímu domu směr Ondřejov 
bude umístěn radar s  měřením rychlosti, 

který bude signalizovat střídavě povolenou 
rychlost a „Pozor děti“

▶ Dále v  suchých a slunných měsících 
(květen, červen) bude nastříkán speciální 
povrch v obou směrech, tzv. rocbinda, který 
všichni znáte jako červenou sil-
nici. Tato protismyková úprava 
je bezpečná v  nepřehledných 
zatáčkách, červená barva plní 
i funkci výstrahy a řidiči auto-
maticky zbystří pozornost. Sou-
časně se dá na tomto povrchu 
rychle a bezpečně zastavit, tento 
povrch bude v dostatečném roz-
sahu v obou směrech.

Všechna tato opatření jsou 
již schválena Dopravním in-
spektorátem Benešov a Silnič-
ním správním úřadem MěÚ 
Benešov a zároveň obcí objed-
nána realizace u odborné firmy. 
Tato opatření budou financová-
na z rozpočtu obce v celkové výši 
cca 400 tis. Kč. Velmi nás mrzí, 
že bohužel nebyl schválen klasic-
ký přechod nebo alespoň místo 
pro přecházení (již se nepovolu-
je), ale i výše zmíněná opatření 
by měla být dostatečně účinná.

S  bezpečností v  obci také 
souvisí požadavek na instalaci 
dvou retardérů na dvě místní 
komunikace u fotbalového hři-
ště, kde se pohybuje větší počet 
dětí, návštěvníků fotbalových 
zápasů všech kategorií a občanů 
- fanoušků. Místní komunikace 
směrem od léčebny k  SK jsou 

mírně z kopce, a svádí tak k větší rychlosti 
jízdy, hlavně když se spěchá na zápas. Proto 
je zde již instalace retardérů schválena a ob-
jednána u odborné společnosti. 

Eva Bubnová, starostka obce

V pátek 26. dubna 2019 budou přista-
veny kontejnery určené pro svoz VELKO-
OBJEMOVÉHO ODPADU (např. židlí, 
sedaček, koberců...), nikoliv lednic, pneu-
matik, praček, šrotu, větví ze zahrady apod. 

Stanoviště kontejnerů jsou uvedena v 
tabulce - viz níže. Odvoz bude proveden v 
pondělí 29.  dubna 2019. 

V sobotu 27. dubna 2019 proběhne 
svoz   NEBEZPEČNÉHO ODPADU dle 
časového rozvrhu - viz tabulka.

Upozorňujeme občany, že na jednotli-
vých stanovištích může dojít k časovému 
posunu, a to v případě, že dojde k naplně-
ní svozového vozidla ještě před uvedeným 
stanovištěm a bude nutné jeho vyvezení. 
Děkujeme za pocho-
pení. Při svozu je mož-
né odevzdat např. tyto 
nebezpečné složky: 
barvy, lepidla, prysky-
řice, kyseliny a hydro-
xidy, ropné látky, foto 
chemikálie, pesticidy, 
spotřební chemikálie, 
detergenty a odmaš-
ťovače, baterie, aku-
mulátory, pneumatiky 

z osobních vozů, televizory, lednice, zářivky, 
olejové filtry a zbytky a obaly těchto nebez-
pečných látek.

Občané musí nebezpečný odpad ode-
vzdat pracovníkům svozové firmy osob-
ně!!! Není přípustné odkládat nebezpečný 
odpad na svozové místo v nepřítomnosti 
svozového kontejneru!!!

08:00 - 08:15
08:20 - 08:35
08:40 - 08:55
09:00 - 09:15
09:20 - 09:35
09:40 - 09:55
10:00 - 10.15
10:20 - 10:35
10:45 - 11:00

stanoviště kontejnerů
křižovatka na Vestec
náves
náves
Krčma U Žraloka
u vrátnice skláren
u nádraží ČD
náves
u kostela

Komorní Hrádek
Chocerady
Vestec
Vlkovec
Vlkovec
Růženín
Samechov
Samechov
Chocerady

Chocerady 
Chocerady
Chocerady
Vlkovec
Růženín
Horní Samechov
Komorní Hrádek 
Vestec

u hřbitova 2x
u zrcadel 2x
u špejcharu 1x
u Žraloka 1x
u vrátnice skláren 1x
na návsi 1x
stanoviště kontejnerů 1x
před has. zbrojnicí 1x

SVOZ VELKOOBJEMOVÉHO A  NEBEZPEČNÉHO ODPADU

DALŠÍ  OPATŘENÍ  PRO ZVÝŠENÍ  BEZPEČNOSTI  PROVOZU V  OBCI

STANOVIŠTĚ PRO SVOZ 
VELKOOBJEMOVÉHO  ODPADU

  STANOVIŠTĚ PRO SVOZ NEBEZPEČNÉHO ODPADU



Bezesporu všichni jste již zaznamenali 
značný nárůst ceny za svoz a likvidaci bio-
odpadu v letošním roce. Rádi bychom vám 
podali vysvětlení, jak k této situaci došlo.

V  loňském roce byl svoz bioodpadu 
těm občanům, kteří se k  této službě při-
hlásili, z  rozpočtu obce dotován (u nádob 
o objemu 120 l se jednalo o dotaci v částce 
640,- Kč, u nádob o objemu 240 l v částce 
748,- Kč). Systém svozu bioodpadu byl tedy 
v  roce 2018 financován celkovou částkou 
52.687 Kč. To je pouhý zlomek z  celkové 
částky 623.805,-Kč, kterou byl v roce 2018 
obcí Chocerady dotován celý systém svozu 
všech druhů odpadu. 

Pokud jde konkrétně o bioodpad, vychá-
zeli jsme z předpokladu, že okruh zájemců 
o tuto službu se rozšíří, celkové náklady 
na svoz se v  dalším období plošně sníží a 

potřeba tuto službu z  obecního rozpočtu 
dotovat zcela odpadne. Dle zjištění svozové 
firmy Marius Pedersen totiž činí bezmá-
la polovinu komunálního odpadu z  obce 
Chocerady (tedy toho odpadu, který se 
pravidelně nachází v popelnicích na směs-
ný komunální odpad) právě dále využitelný 
bioodpad. Prostory pro domácí třídění této 
komodity tu tedy stále ještě jsou. Pokud by-
chom důsledně třídili, cena za komunální 
odpad by se skutečně snižovala. Bohužel 
k  žádnému znatelnému poklesu podílu 
bioodpadu v komunálním odpadu nedošlo. 

V  roce 2017 využívalo službu svozu 
bioodpadu 67 choceradských nemovitos-
tí, v roce 2018 pak celkem 72 nemovitostí. 
V mezidobí tedy nedošlo k žádnému výraz-
nému nárůstu zájemců o svoz bioodpadu. 
Naopak v  roce 2019 se zájem o biopopel-
nice opět snižuje.  Těžko odhadnout, zda se 
na využití služby podepsalo i loňské velmi 
suché léto, kdy tráva téměř nerostla nebo 
právě letošní nárůst ceny.

Pro letošní rok svozová firma navýšila 
ceny svozů bioodpadu o částku 345,- Kč a 
obec svoz bioodpadu v  tomto roce doto-
vat nebude. Toto jsou důvody skokového 
nárůstu ceny svozu a likvidace bioodpadu, 
která v absolutních číslech v letošním roce 
činí:

popelnice 120 l 2.300,- Kč
popelnice 240 l 2.700,- Kč 
Svozovým dnem pro letošní rok zůstává 

ÚTERÝ. První svoz v  letošním roce pro-
běhne 26. března, následně po 14 dnech 

dne 9. dubna. A poté už pravidelně každý 
týden v úterý až do 3. prosince, kdy je po-
slední svoz v r. 2019.

Je evidentní, že má-li se v naší obci za-
vést smysluplný, efektivní a dlouhodobě 
udržitelný systém svozu bioodpadu, do ně-
hož se zapojí podstatná část choceradských 
domácností, je nutno uvažovat o kompletní 
změně systému. O možnostech a varian-
tách likvidace bioodpadu v Choceradech v 
následujících letech vedení obce intenzivně 
jedná se svozovou firmou Marius Pedersen.  
O dalším postupu vás budeme samozřejmě 
v průběhu letošního roku informovat. 

Mgr. Martin Smetana

Choceradský zpravodajChoceradský zpravodaj
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KALENDÁŘ AKCÍ 
JARO A LÉTO 2019

Divadlo (OVJK)
sobota 4. května

Pohádkový les (Sokol, obec) 
sobota 11. května 

Máje (Apfel Company) 
sobota 18. května

Den dětí (obec) 
sobota 1. června

Celodenní výlet (TJ Sokol)
 29. června

Žralokovy necky  
sobota 10. srpna

Choceradská pouť (obec) 
víkend 16.–18. srpna 

Letní denní tábor pro děti 
(Sokol) 

19. - 23. srpna 

Hasičský den pro děti (hasiči) 
sobota 24. srpna

Akce proběhne v sobotu 25. května 2019 
před Rodinným centrem Sluníčko. Celou 
akci organizuje Sluníčko a Farní charita 
Mnichovice

Co je to SWAP? Výměna věcí, které ne-
využijete. Aneb dejte věcem novou šanci! 
Přineste je na swap, ať můžou sloužit a dělat 
radost někomu jinému.

Jak swap funguje?  Přineste jako vstupné 
věci, které nepotřebujete, a odnést si můžete 
cokoliv, co potřebujete či se vám líbí ZDAR-
MA. Počet kusů, které si odnesete, není ni-
jak omezen, ale buďte rozumní a berte si jen 
to, co se vám skutečně hodí, co potřebujete, 
jen tak to může fungovat.

Zásady ostříleného swapera:
1) Ví, že lokální přímá výměna je nejšetrněj-
ším a nejúčinnějším způsobem ekologické-
ho získávání věcí.
2) Na výměnu nosí jen věci ve skvělém stavu 
a čisté, takové, které by třeba daroval s ra-
dostí i svým přátelům.
3) Jeho záměrem je udělat radost ostatním a 
zbavit se věcí smysluplně. Je spokojený, když 

jeho věci mohou i nadále sloužit ostatním.
4) Ze swapu si odnáší věci, které mu činí ra-
dost nebo je potřebuje pro sebe a své nejbliž-
ší, a to v množství, které sám unese!
5) Je ohleduplný k ostatním, vrací věci na 
svá místa, zachová klid i v tlačenici a usmívá 
se na své okolí.
6) Swap bere jako zábavu.

Příklad věcí, které můžete vyměňovat:
Oblečení (kojenecké, dětské, dámské nebo 
těhotenské) vše bez fleků a děr
Maškarní kostýmy, doplňky, bižuterie apod.
Hračky - funkční a čisté
Společenské a deskové hry - kompletní
Dětské knížky - nezničené
Kancelářské potřeby
CD a DVD (pohádky, filmy, hudba)
Kosmetika a drogerie – neotevřená
Věci do domácnosti - nové či zachovalé (na-
příklad ohřívačky, chůvičky apod.)
Jakékoliv jiné zachovalé či nepoužité věci 
(malého objemu, to co se vejde do tašky)

Martina Kamelská

SWAP:  DORAZ -  PŘINES -  VYMĚŇ -  ODNES

SVOZ BIOODPADU

Pro nově narozené občánky připravu-
jeme 23. 5. 2019 slavnostní přivítání do 
obce Chocerady. Akce probíhá tradičně 
v  sále Lesovny na Komorním Hrádku. 
Rodiče dětí narozených v  roce 2018 a 
2019, kteří mají zájem zúčastnit se to-
hoto aktu, prosíme o vyplnění přihlášky, 
kterou si mohou stáhnout na http://www.
chocerady.cz/obcan/formulare-ke-stazeni/ 
nebo vyzvednout osobně v kanceláři OÚ 
Chocerady. Všem přihlášeným bude před 
samotnou akcí zaslána osobní pozvánka. 
Těšíme se na Vaši účast.

Iva Vávrová

VÍTÁNÍ  OBČÁNKŮ

Příjmy obce Chocerady           Kč
Příjmy z poplatků 1.125.178
Platby z jiných zdrojů 288.869
(Ekokom – tříděný odpad)
Celkem 1.414.047

Náklady obce Chocerady
Komunální odpad 1.239.596
Tříděný odpad 643.777
Velkoobjemový odpad 66.556
Nebezpečný odpad 87.923
Celkem 2.037.852

Rozdíl 623.805

http://www.chocerady.cz/obcan/formulare-ke-stazeni/
http://www.chocerady.cz/obcan/formulare-ke-stazeni/


S novým rokem přicházejí změny v gratulacích našim seniorům. 
Vzhledem k  prodlužujícímu se věku odchodu do důchodu a 
pracovnímu vytížení seniorů, posouvá se i hranice, kdy sociální 
komise navštěvuje jubilanty. Z původních 65 let se od 1. 1. 2019 
posouvá první gratulace na věk 70 let. Poté pak každých pět let, 
od 90 let každý rok. Gratulace, zveřejnění jubilea v Choceradském 
zpravodaji a případná návštěva sociální komise je vždy pouze s 
předchozím souhlasem jubilanta. Sociální komise

Chci touto cestou poděkovat všem mým blízkým i vzdáleněj-
ším sousedům v naší ulici U Křížku i ostatním přátelům a zná-
mým a také obecnímu úřadu za krásná přání a dárky k  mým 
devadesátým narozeninám. Velmi si vážím toho, že mám kolem 
sebe dobré lidi, kteří nejen že si vzpomenou při takovéto příle-
žitosti, ale jsou také ochotni, pokud je zapotřebí, mi kdykoliv 
pomoci.

Všem upřímně děkuji.                                                    Eva Voltrová

Choceradský zpravodaj
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Významná životní jubilea 

Se souhlasem jubilantů uvádíme významná životní výročí  
našich spoluobčanů

leden 2019
Skalický Čestmír, Chocerady, 70 let

Javůrková Libuše, Vestec, 70 let

únor 2019
Proskovec Josef, Chocerady, 70 let

Fafková Jaroslava, Chocerady, 80 let
Mařinec Václav, Chocerady, 70 let

Kruťová Miloslava, Chocerady, 75 let
Kozák Zdeněk, Chocerady, 70 let
Lejčková Alena, Chocerady, 80 let

Všem oslavencům přejeme hodně zdraví, štěstí a osobní 
spokojenosti 

Obecní úřad Chocerady

Před více jak třemi lety jsme na těchto stránkách blahopřáli 
manželům Jeremiášovým nejen k jejich záviděníhodnému 
výročí svatby, ale i k významným narozeninám. Dnes přinášíme 
oznámení o úmrtí paní Vlasty Jeremiášové, která nás opustila 

1.11.2018 ve věku 94 let. 
Věnujte jí tichou vzpomínku. 

Její manžel, pan Dalibor Jeremiáš, 
se dožil 3.1.2019 významného 
jubilea - 95. narozenin. Do dalších let mu přejeme hodně zdraví, 
spokojenosti a radosti z pobytu v milovaných Choceradech, které 
pravidelně navštěvuje od svých 6 let. 

dcera Jana s rodinou

VZPOMÍNKA A  BLAHOPŘÁNÍ

PODĚKOVÁNÍZMĚNA V  GRATULACÍCH

Tak jsme to přece stihly, by mohl být podtitulek pro tento článek. 
Původně jsme chtěly pokračovat v náboru zájemců o tento projekt 
zahájený v posledním Zpravodaji č. 6 (pro podrobnosti doporučuji 
si tento přečíst) a začít až v říjnu. Ale naskočily jsme do právě se roz-
jíždějícího letního semestru 2018/2019 virtuálního kurzu (VUV) v 
Obecní knihovně v Choceradech pořádaného Českou zemědělskou 
univerzitou (ČZU), fakultou provozně-ekonomickou. Neměly jsme 
čas na dlouhé vybírání, a tak jsme zvolily obecnější téma: Etika, jako 
východisko z krize společnosti. 

A žádný strach, hned první přednáška zhlédnutá v knihovně nás 
velmi  upoutala, a že jsme jí porozuměly, jsme si mohly v závěru 
vyzkoušet v navazujícím testu, který jsme kolektivně a bez přípravy 
zodpověděly na 80%. Během semestru, který pro nás bude končit 
28. dubna závěrečným testem, budeme mít dostatek času na výběr 
tématu v dalším  kurzu, který začne na podzim. Zatím je nás 9 sta-
tečných žen, vyzkoušíme si v průběhu šesti přednášek své schop-
nosti vědomostní, organizační i technické. Nikdo nemá povinnost v 
kurzech pokračovat, mohou se kdykoliv přerušit a navázat později, 
případně zcela opustit. Ale doufáme, že se náš počet bude postupně 
rozrůstat. Tím, že jsme se přihlásily do projektu, jsme rozšířily síť 
„Konzultačních středisek“(KS) v České republice  na 280. Choce-
rady, spolu s Benešovem, Sázavou, Voticemi a Týncem nad Sázavou 
jsou zatím jediné KS v benešovském okrese. 

Jiřina Hanová

Jaro pomalu klepe na dveře a s ním se blíží i další ročník našich 
tradičních „Staročeských Májí“. I když to možná zní neuvěřitelně, 
letos se budou Máje konat, ve své novodobé historii, již potřicá-
té! A zatímco májový král je každý rok jiný, program slavnostního 
dne se již tři desetiletí příliš nemění. A tak i letos, konkrétně 18. 
května, projde krojovaný průvod obcí a po večerním vystoupení 
u májky na návsi vše vyvrcholí taneční zábavou v sále sokolovny. 
Stejně jako v minulých letech nám celý den i noc budou do kroku 
i k tanci hrát muzikanti z (Po)KROK-u, jinak též členové dechové 
hudby „Vranovanka“.

Aby bylo vystoupení u májky tak pěkné jako v minulých letech 
(a nebo ještě hezčí?), plánujeme i letos společné zkoušky Besedy. 
Jejích termíny ještě nejsou pevně stanoveny, ale předpokládáme, 
že by se konaly v dubnu a květnu na fotbalovém hřišti a 17. května 
by proběhla generální zkouška na návsi. Zároveň bychom chtěli 
požádat všechny zájemce o tancování, zejména pak ty nové, aby 
se co nejdříve přihlásili Týně Hamáčkové (tel. 774 493 335), která 
má složení jednotlivých kolon na starosti. Půjčení krojů bude opět 
možné, ale „erární“ zásoby nejsou neomezené, a tak „kdo dřív při-
jde, ten dřív bere…“.

Budeme velice rádi, když nás v našem úsilí podpoříte. My Vám 
za to nabídneme příjemně strávené odpoledne a noc 
Všichni jsou srdečně zváni!  

Za Apfel Company Martin Dřízhal

UNIVERZITA  TŘET ÍHO VĚKUMÁJE  SLAV Í  KULAT INY
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V knihovně již několik let fungují čtenář-
ské kluby pro děti z  prvního stupně. Naše 
knihovna tak v podstatě sleduje celorepub-
likový trend a snahu o podporu čtenářství 
zejména u dětí, které mají v současné době 
tendenci svoji pozornost rozptylovat mnoha 
směry, a soustředěná práce jim dělá čím dál 
větší problém. Ze čtení knih se potom stává 
úmorná dřina, přestává být zábavou a rela-
xační aktivitou. Čtenářské kluby si kladou 
za cíl děti pro čtení znovu nadchnout, včas 
podchytit a rozvíjet jejich čtenářské doved-
nosti. Jak byl tedy takový klub u nás založen 
a co se v něm odehrává?

Na počátku vzniku čtenářského klubu 
v naší knihovně stálo několik šťastných „ná-
hod“. Obecní knihovna v první řadě přímo 
sousedí se základní školou. Paní vychovatel-
ky ze školní družiny chodily s dětmi pravi-
delně ve čtvrtek do knihovny a opakovaně 
se svěřovaly, jak jsou za tuto možnost rády, 
protože školní prostory jsou malé a dětí je 
moc. Některé děti se v  knihovně trochu 
nudily, jiné by se rády s knížkami blíže se-
známily, ale většinou bylo dětí tolik, 
že nebylo možné si nikde v klidu sed-
nout a začíst se. Napadlo mě, že všem 
by možná pomohlo, kdybych děti, 
které čtení baví, „odklonila“ z nabité 
družiny do čtenářského klubu. To byl 
můj první impuls, pak jsem se teprve 
začala zajímat, jak by měl takový klub 
vypadat a co by bylo nutné zařídit pro 
jeho založení. 

Shodou okolností jsem ve spřáte-
lené sázavské knihovně narazila na 
čtivě napsanou, návodnou a inspira-
tivní knihu S knihou po škole, která se věnu-
je problematice školních čtenářských klubů 
(vydala ji Nová škola, o.p.s., organizace, kte-
rá se věnuje zakládání čtenářských klubů po 
celé republice). Díky knize jsem si stanovila 
základní pravidla klubu, kterých se držím 
v podstatě dodnes. 

Důležitý je počet dětí, neměl by přesáh-
nout 15, ideální je něco kolem deseti dětí. 
Hezké je mít vlastní prostor pro klub, ale 
v  podmínkách naší malé knihovny jsem 
pouze upravila běžné sezení (čtyři velká 
křesla u malého stolku), přidala jsem další 
židle a vytvořila kruh o 12- ti místech. Děti 
musí mít čas na samostatné čtení přímo 
v klubu. Společně pak sdílíme zážitky z čet-
by, to děti hodně baví a doporučení napína-
vé knížky od kamaráda mají mnohem vyšší 
váhu než ta od učitelů a knihovníků. Je dob-
ré mít větší výběr atraktivních knih, které 
si děti mohou půjčit domů, snažím se pro-
to sledovat, jaké nové tituly vycházejí a zo-
hledňuji při nákupu novinek i vkus dětských 

čtenářů. V klubu si také hrajeme různé hry, 
pracujeme na tzv. čtenářských lekcích (spo-
lečná práce s jednou knihou nebo tématem). 

Měla jsem tedy poměrně jasnou teore-
tickou představu, jak by měl klub vypadat 
a jaká by byla jeho náplň, teď bylo potřeba 
přejít k  realizaci. Klíčová je v  takové chvíli 
dobrá spolupráce jak s vedením obce nebo 
jiného zřizovatele knihovny, tak se školou. 
V naší obci máme naštěstí velmi vstřícnou 
paní starostku, která nebrání žádným no-
vým iniciativám, ba naopak. Stejně tak hez-
ky fungují vztahy s paní ředitelkou ZŠ, vznik 
klubu podpořila a pomohla jeho propagaci 
při počátcích (letáčky s nabídkou do druži-
ny a na školní nástěnce). Rodičům i peda-
gogům jsem navíc vyšla vstříc tím, že děti 
v družině vyzvedávám a opět je zpět vracím. 
Důležité je také, že klub funguje zadarmo, 
neplatí se v něm žádné účastnické poplatky. 
Kdo chce a může, pouze dobrovolně jed-
norázově přispěje. Vítaná je také materiální 
pomoc při závěrečných klubových setkáních 
a vystoupeních, zejména ve formě domácí-

ho občerstvení pro zúčastněné. Na základě 
náboru ze zmíněných letáčků se do klubu 
přihlásilo 12 dětí, což bylo o 4 více, než jsem 
původně plánovala. V  současné době vedu 
již třetím rokem kluby dva, nové děti se stále 
nabalují, někdo odpadne, ale většina zůstá-
vá. Druháčci z  původního prvního klubu 
vyrostli téměř do puberťáků, ale pár jich stá-
le zůstalo knihovně věrných, což je pro mě 
obrovská radost a satisfakce. 

S  dětmi jsme během let nahráli 
audionahrávku jednoho z  příběhů knihy 
Davida Walliamse Nejhorší děti na světě, 
psali vlastní básničky a točili videa, pracova-
li na projektu Čtenář na jevišti, s dramatizací 
knihy Terezy Říčanové zahajovali vernisáž 
místní pobočky výtvarného oboru ZUŠ, 
nakreslili a napsali leporelo pro soutěž Zlaté 
dítě a každoročně pořádali letní piknik na 
dětském hřišti. Letos se chystáme napsat a 
vydat knížku krátkých povídek. Někdy si ale 
v klubu prostě jen čteme a povídáme o tom, 
co nás baví číst a proč.

V posledních dvou letech jsem se zapojila 
do práce ve Čtenářských klubech Nové školy 
o.p.s. Díky jejich metodické podpoře jsem 
profesně vyrostla, získala množství nových 
kontaktů na spřízněné duše, pro které je 
rozvoj dětského čtenářství stejně zásadní, 
zažila mnoho čtenářských lekcí, dílen čtení 
a setkání s autory současné dětské literatu-
ry, držela v ruce spoustu krásných knížek a 
dostala se k novým pracovním výzvám. To 
vše se samozřejmě snažím zúročit ve svých 
domovských klubech. Naopak svoje zkuše-
nosti z klubů a choceradskou knihovnu jako 
takovou propaguji při besedách a seminá-
řích, na kterých funguji jako přednášející. 
V ostatních knihovnách se naší prací mohou 
inspirovat a také často slýchám slova chvály, 
jak jsou naše děti šikovné a co všechno umí.

Hlavním benefitem čtenářských klubů 
pro naši knihovnu je jednoznačně příliv no-
vých čtenářů. Klubové děti někdy přivedou i 
své kamarády, kteří by se do knihovny jinak 
možná nedostali. Také mě těší milé zprávy 
od rodičů, jejich poděkování za moji práci. 

Některé děti nejsou předurčeny k  úspě-
chům ve škole, ale ve čtenářských klubech 

se jim mimořádně daří. Jsou to děti, 
které se například vymykají běžnému 
průměru, někdy jsou plaché a žijí ve 
svých světech, bývají kreativní a ne 
moc průbojné nebo naopak velmi 
živé a divoké. V klubech bývá na tyto 
„odchylky“ čas a prostor, děti se cítí 
uvolněně a nejsou pod tlakem. Často 
se také něco nového dozvím od dětí 
i já, některé tituly jsem do knihovny 
koupila právě na základě dětských 
doporučení. Založení klubu kromě 
energie a času (což jsou ve skuteč-

nosti ty nejdražší položky ze všech) nestálo 
vlastně skoro nic a přineslo knihovně i mně 
osobně spoustu pozitiv.

 Jedním z nejhezčích momentů loňského 
roku bylo pro mě brzké odpoledne na po-
čátku září, kdy do knihovny po letní pauze 
přiběhly hned po vyučování dvě nejstarší 
z  mých klubových slečen, přivedly s  sebou 
jednu kamarádku, usadily se do křesel a za-
četly se do svých knížek, prostě jako doma.

Lucie Vrtalová, knihovnice

NOVINKY ZA MĚSÍC ÚNOR

Bernard Minier – Sestry
Robert Bryndza – Noční lov
Kate Morton – Zapomenutá zahrada
Hana M. Körnerová – Dům u tří borovic
Viktorie Hanišová – Houbařka
Vlastimil Vondruška – Duch znojem-
ských katakomb
Kateřina Novotná, Jan Mühlfeit – Ode-
mykání dětského potenciálu

CESTA  KE  ČTENÁŘSKÉMU KLUBU



1. 7. 2018 byla založena Farní 
charita Mnichovice, nezisková 
organizace. Je zřízena Arci-
biskupstvím pražským, spadá 
pod Arcidiecézní charitu Pra-
ha. „Farní“ v názvu ale nezna-

mená, že by nás „zajímalo“ jen vše spojené s 
církví - potřeby všech lidí jsou stejně důležité. 
Farní charita je dobrovolnická organizace. 
Na faře v Mnichovicích NENÍ KANCELÁŘ. 
V případě potřeby charitu kontaktovat pro-
sím pište e-mail: mnichovice@charita.cz, vo-
lejte 605 918 148 nebo můžete využít www.
facebook. com/farnicharitamnichovice.

Proč farní charita vznikla?
Nejbližší dobrovolnickou charitu máme 
v Říčanech, pobočka profesionální charity 

ze Starého Knínu je ve Velkých Popovi-
cích, pak je dobrovolnická charita v  Be-
nešově …a mezi těmito obcemi nebyla 
žádná nezisková organizace, která by měla 
působnost až do Mnichovic a okolí. FCH 
Mnichovice by tak měla řešit podobné 
otázky, problémy a náplň jako okolní cha-
rity (potravinová sbírka, Tříkrálová sbírka 
a jiné charitní programy). A zároveň chce 
být užitečná tam, kde je potřeba. Měla by 
pomáhat řešit sociální potřeby občanů ve 
spolupráci se starosty obcí, které spadají do 
mnichovické farnosti, a se sociálním odbo-
rem, chce pomoci vytvářet komunitní plán 
sociálních služeb na Říčansku, bere v potaz 
komunitní plán v Benešově, chce pomáhat 
mapovat potřeby občanů v  sociální oblas-
ti. Měla by vytvářet prostor pro propojení 

stávajících sociálních služeb a umožnit 
vznik nových služeb. Je to administrativně 
i finančně velmi náročný proces, pokud by 
se jednou měla stát charitou profesionální a 
nabízet sociální služby podle zákona o so-
ciálních službách, fungovat na krajských a 
dalších dotacích… ale určitě bude stát zato 
zkusit tímto směrem charitu posouvat.

Čím farní charita začne?
Začali jsme Národní potravinovou sbírkou 
10.11.2018 ve spolupráci s  Billou Stranči-
ce. Zákazníci supermarketu mohli darovat 
dobrovolníkům charity trvanlivé potraviny 
a drogerii, které FCH předá lidem v nouzi. 
Ve spolupráci se soc. odborem v Říčanech a 
v Benešově (protože některé obce farnosti 
spadají pod sociálku v Benešově) jsme vyti-
povali rodiny či jednotlivce, kteří se akutně 

Sněhové podmínky 
nám umožnily již tře-
tím rokem bosý výběh 
do sněhu před tělocvičnu 
ZŠ Chocerady. Tentokrát 
jsme mohli využít zasně-
žený povrch nového více 
účelového hřiště. Bílý pra-
šan k tomu přímo vybízel, 
a tak mladí basketbalisté 
svým bosováním jeho po-
vrch v tomto počasí vlast-
ně pokřtili. Někteří si do-
konce nějaké to kolečko ve 
sněhu i přidali. Středeční 

bosování bylo zdokumentováno společnou 
fotografií. Na začátku pátečního tréninku 
basketbalistů mi děti hlásily, že si krátily 
čas před začátkem tréninku bosováním na 
cestě před tělocvičnou. 

Když jsem odpoledne vše pozamykal a 
odcházel domů, viděl jsem ve sněhu na ces-
tě stopy dětských chodidel. Potěšilo mne to 
stejně, jako když vidím děti s míčem u ven-
kovního koše před knihovnou. Co více si 
může trenér přát, než vidět, že jeho vedení 
dopadá na úrodnou půdu a sportování dětí 
si žije vlastním životem. Zaseté semínko 
radosti ze sportu se ujalo. 

Viktor Vejvoda - trenér 
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Tak jsme vstoupili do nového polole-
tí – a vzhledem k tomu, že jsme jarně-let-
ní polovinu školního roku zahájili rovnou 
spojením pololetních a jarních prázdnin, 
minimálně děti vyrazily s  vysvědčením 
v ruce ze školy s nadšením a rozhodně pra-
vou nohou! 

Jak už víte z mnoha předchozích zpráv, 
v  choceradské škole se pořád něco děje a 
my se všichni snažíme, aby děti získáva-
ly během svých školních let nejen spousty 
znalostí a dovedností, ale taky zážitků. Prv-
ní čtvrtletí ale zrovna neláká k tomu opus-
tit teplíčko školních tříd. Pro žáky se proto 
snažíme zpestřovat i běžné školní dny. 

Hned po Vánocích čekala na druho-
stupňové žáky soutěž Král historie. Pomocí 
vtipných kvízových otázek ve formě fik-
tivních inzerátů měli uhodnout, na jakou 
známou postavu z  české historie se každá 
z  cca 20 kartiček ptá. Chcete zkusit hádat 
s námi? Tak třeba tuto: Bývalý lapka hledá 
schopného očního lékaře, nejlépe z Tábora a 

okolí. S  jedním okem se špatně odhaduje 
počet nepřátel. Tak co, uhádli jste? Naše 
děti byly při řešení překvapivě úspěšné a 

nejúspěšnější řešitele z každé třídy jsme po 
zásluze odměnili. 

První pololetí nám uzavřeli i malí ang-
ličtináři ze školky, 1. tříd a 2. třídy (celkem 
skoro 50 dětí!), kteří si společně s Lindou 
Růžičkovou osvojují hravou formou zákla-
dy angličtiny. Na konci několikaměsíční 
práce dostali opravdový certifikát od Watt-
sEnglish – to bylo pýchy a radosti!

Nezapomínáme ani na prevenci proje-
vů nežádoucích forem chování, zneužívání 
drog a šikany. Kromě každodenní mraven-
čí práce s jednotlivci i skupinami a třídami 
zveme do školy i experty na práci s  mlá-
deží. Někdy je velmi přínosné, pokud za 
dětmi přijedou lektoři tzv. „zvenku“. Noví 
dospěláci si taky často získají víc pozornos-
ti než my, staří známí, už trochu okouka-
ní učitelé. 2. a 4. třída v lednu absolvovala 
úspěšný program Kočičí zahrada, za sed-
máky vyrazí naše oblíbená lektorka z Říčan 
na konci února, aby s nimi rozvíjela vztahy 

v rámci třídy. Zatímco sedmáky a osmáky 
čeká v únoru návštěva Protidrogového vla-
ku, za žáky 9. třídy, kteří ve Vlaku byli už 
loni, přijedou školitelé z Policie ČR s nava-
zujícím programem pro pokročilé. 

Nezanedbáváme ale ani kulturu. Naším 
druhým letošním představením v  Klubu 
mladého diváka bude Já jsem Krabat, di-
vadelní ztvárnění staré lužické legendy ve 
Vile Štvanice. 1.- 6. třída se už také pilně 
připravují na Jarní akademii, která se usku-
teční 11. dubna (předběžně od 17 hodin, 
včas upřesníme) v choceradské sokolovně. 

Připravujeme samozřejmě i mnoho 
dalšího – lyžařský výcvik, školu v  přírodě 
s plaváním pro čtvrťáky a páťáky, oblíbené 
spaní ve škole v rámci Noci s Andersenem. 
Brzy Vás taky budeme zvát na tradiční 
Slavnostní večeři pro rodiče. Naše práce 
nás prostě baví a doufáme, že je to znát i na 
tvářích choceradských školáků! Děkujeme 
Vám za duševní i občasnou materiální pod-
poru a doufáme, že Vaši přízeň neztratíme 
ani v budoucnu.

Vaše ZŠ a MŠ Chocerady

ZPRÁVY Z  NAŠÍ  ŠKOLY

CHOCERADSKÉ BOSOVÁNÍ

FARNÍ  CHARITA  MNICHOVICE  SE  PŘEDSTAVUJE
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ocitli v  nouzi, a těm jsme předali krabice 
potravin. Vybrali jsme 370 kg potravin a 
drogerie, polovinu převzala Potravinová 
banka a 180 kg zůstalo k  dispozici Farní 
charitě Mnichovice. Všechny potraviny 
jsme stihli rozdat před Vánoci a děkujeme 
dodatečně všem, kteří svým nákupem do 
sbírky přispěli, i Elišce a Viktorce Skruž-
ným, dobrovolnicím z  Chocerad, za celo-
denní neúnavnou asistenci při přebírání a 
třídění potravin a drogerie.

Jak se osvědčila Tříkrálová sbírka?
Byl to pro nás velký zážitek. Podařilo se 
nám domluvit 25 skupinek, které chodily 
se zapečetěnou pokladničkou ve dnech 5. 
- 6. ledna 2019 v  těchto obcích: Strančice, 
Struhařov, Mnichovice, Božkov, Myšlín, 
Ondřejov, Klokočná, Chocerady a ještě 
aspoň malou část Třemblatu a Kostelních 
Střímelic koledníci stihli navštívit také. 
Celkem bylo tedy přes 100 koledníků, vět-
šina skupinek byla 4 členná (1 dospělý a 3 
děti), ale někdy chodilo králů i 6… Nadšení 
dětí nešlo odolat. V Choceradech to koled-
níci pojali i s hudbou a malí králové hráli 
na flétnu a bubínky. Každopádně je potře-
ba smeknout klobouk před odhodláním 
VŠECH koledníků, kteří obětavě chodili po 
domácnostech, zpívali tříkrálovou koledu 
pro radost sousedů a úspěchy slavili i s tra-
dičním nápisem K+M+B 2019 křídou (či 
nálepkou) na dveře. Přinášeli tak vánoční 
zvěst z Betléma, radost v mnoha očích lidí i 
úsměv nad roztomilostí malých koledníčků 
jim dodávaly odvahu a chuť svoje vystou-

pení neúnavně několik hodin opakovat.
Lidé mohli přispět do pokladniček a vy-

bralo se překvapivých 68 234 Kč! Na první 
ročník tříkrálové sbírky v našich obcích je 
to úspěch a VŠEM lidem patří dík za to, že 
se chtěli podílet na dobré věci. Podle pra-
videl tříkrálové sbírky zůstává farní charitě 
65 % této částky (30 % jde na další charit-
ní projekty Charity ČR a 5 % jsou náklady 
sbírky). Po konzultaci se sociálním odbo-
rem jsme podali návrh na uplatnění výtěž-
ku sbírky v našich obcích a ten nám bych 
schválen – uhradíme roční poplatek za 
volnočasové aktivity dětí ze sociálně sla-
bých rodin, které dlouhodobě po nějakém 
kroužku touží, ale rodiče (většinou matka 
samoživitelka) si nemůžou dovolit kroužek 
platit. Tyto vytipované děti dostanou i ne-
zbytné sportovní vybavení (např. v případě 
fotbalu to budou kopačky apod.). 

Kde všude chce charita působit?
V případě všech sbírek a dalších akcí Farní 
charity Mnichovice vždy počítáme se vše-
mi obcemi, které spadají pod farnost Mni-
chovice. Je jich celkem 31 i s jejich částmi, 
tyto obce vnímáme za „své“: Božkov, Habr, 
Hradové Střímelice, Hrusice, Hrušov, 
Hvězdonice, Chocerady, Kaliště, Klokoč-
ná, Komorní Hrádek, Kostelní Střímelice, 
Lensedly, Lukavice, Menčice, Mnichovice, 
Mirošovice, Myšlín, Ondřejov, Ostředek 
(Vráž), Poddubí, Senohraby, Strančice, 
Struhařov, Třemblat, Turkovice, Vestec, 
Vlkovec, Vodslivy, Všestary, Všešimy, Zvá-
novice. 

Děkujeme všem za podporu Tříkrálové 
sbírky, ať už jste byli koledníci nebo jste 
přispěli do sbírky. Pro velký úspěch jistě 
zopakujeme sbírku v příštím roce a snad se 
to stane tradicí v našich obcích. Na podzim 
oslovíme plošně všechny obce a už nyní 
víme o nových dobrovolnících, takže tří-
králová sbírka bude jistě ještě radostnější.

Co plánujeme dál?
Co se týče další práce charity a dalších pro-
jektů, tak rádi bychom našli dobrovolníky, 
kteří mají nápad, chuť, čas, nějaké doved-
nosti, které by se nám hodily. Uvítáme kon-
zultaci s nějakým sociálním pracovníkem, 
potřebujeme najít účetní/ho, který by nám 
pomohl s  účetnictvím a daňovým přizná-
ním. Rádi využijeme zkušenosti člověka 
z neziskové sféry, potřebujeme různé „přá-
tele na telefonu“, s nimiž můžeme konzul-
tovat třeba tvorbu webu apod.

V  tuto chvíli nemáme žádné prostory, 
fungujeme hlavně e-mailově, telefonicky, 
budujeme síť osobních kontaktů, velmi 
nám pomáhá také facebook. Určitě uvítáme 
i tip na prostory, pokud bychom chtěli skla-
dovat nějaké užitečné dary (v tuto chvíli bo-
hužel opravdu nemůžeme přijímat obleče-
ní), např. funkční spotřebiče, kompenzační 
pomůcky apod. Také nám pomůže jakýkoli 
finanční dar, který podpoří náš provoz do 
budoucna. Rádi Vám vystavíme potvrzení 
o daru. Č. účtu: 5336313329/0800.

Na spolupráci se těší ředitelka Farní cha-
rity Mnichovice 

Mgr. Lucie Procházková

Z historie choceradského podnikání
V Choceradech bývaly 3 hostince: so-

kolovna, na zastávce Schüller a u Jedličků, 
na Komorním Hrádku hostinec U Buňků, 
2 hotely Miltner (Ostende) a Blažek (Pen-
sion), 2 pekařství Semerád a Proskovec s 
prodejnou pekařských výrobků, 2 cukrář-
ství Parbus a Schubert, 3 řeznictví a uze-
nářství Bernard, Miltner a Jedlička, 7 ob-
chodů smíšeným zbožím všeho druhu plus 
2 výčepy lihovin Vojslavská, Salátková, Fre-
undová, Wágnerová, Semerádová, Tlami-
chová, Švanda a jeho nástupce Kadeřábek, 
1 drogerie  Schück, 2 benzinové pumpy u 
Kadeřábků a u Schücka, 2 trafiky Č. Novot-
ný a  Poláková, 2 obchody se střižním zbo-
žím Khan a  Budínská, 2 obchody s cícho-
vinou a obleky plus galanterie Vojslavský a 
Freund, 2 obchody s uhlím Vojslavský a B. 

Salátek, 1 obchod s kůžemi a peřím slečny 
Wittlerovy, 2 hokynářství Būrgel s prode-
jem a Pokorná s odvozem do Prahy.

Řemesla: 2 kováři Batelka a u Bláhy s 
kovářskými zaměstnanci, 2 koláři Bláha a 
do r. 1930-32 Sojka, 4 truhláři s výrobou 
nábytku Srba, Táborský, Kába a Hofman s 
pilou, 1 sedlářství a čalounictví Michálek, 
2 kartáčnictví J. a A. Bernáškovi, 1 hodi-
nář  Mostecký, který měl současně pohřeb-
ní ústav s pohřebním vozem, 2 klempíři  
Krutský a Kašpar, 4 krejčovství – pánské  
Šramota, Vomáčka, O. Křížová a Makovič-
ka, švadleny Freundová, Smoláková, slečny 
Scheyvlovy a sl. Kopřivová, později Ullma-
nnová a Podroužková, 7 ševců a obuvníků 
Staněk, Vodička. Macháček, J. a V. Ježek, J. 
Lenc a Neufus, 2 cementárny s prodejem 
stavebních hmot Žák a  Dušková, výlov 

písku Příhoda, 1 mistr tesařský Dušek a 
2 tesaři Veleba a Příhoda, 1 mistr pokrý-
vačský Hýna F., 1 stavitel arch.  Strejček, 1 
pumpař  Šesták, 1 studnař Severín, 1 doktor 
MUDr. Musil, 1 zubní lékař MUDr. Trmal, 
1 porodní asistentka Klausová, prodejny: 
1 družstevní prodejna konsum, prodejna 

CHOCERADY VE  VZPOMÍNKÁCH FRANT IŠKA  BENÁKA
Ještě se tak trochu vrátíme k tématu z loňského říjnového zpravodaje - o tom, jaký byl 
život v naší obci před sto lety. O životě v naší obci po roce 1918 zhruba  do let čtyřicátých 
až padesátých vypovídá krásně vzpomínání, jež nám zanechal před 25 lety choceradský 
rodák a pamětník FRANTIŠEK BENÁK st. Uveřejňujeme jeho výčet podnikání,  zvláště 
statků, rolnictví a živností se službami, které zde byly. 

Kadeřnictvi a holičství J. Šmejkala v čp. 3



obuvi Baťa s vlastní opravou obuvi Jaroš, 
výroba a prodej čepic a klobouků  Jelínek, 
zahradnictví Mareček, později Koželuh, 
výrobna cihel v panské oboře, sklad hospo-
dářského družstva Český Brod ve špýcharu 
(později ZNZ Benešov), 1 válcový mlýn J. 

Vávra s nájemcem Znamenáčkem, pozdě-
ji Sýkorou a Iranem, 1 sodovkárna Jedlič-
ka, 2 holičství a kadeřnictví Michálková a  
Šmejkal, parní pila a bednárna a výroba 
dřevité vlny ve Vlkovci, sklárna Růženín  
Pryl, záložna – pobočka městské spořitelny 
v Benešově a místní kampelička, 1 strojní 
zámečnictví F. Novotný, opravna el. zaříze-
ní  Krpal, prodejna látek Holeček a během 
války krejčí Jeništa.

Dále jsem ve výčtu zdejších řemeslníků, 
samostatných podnikatelů, zapomněl na B. 
Makovičku, malíře pokojů, J. Táborského, 

Zemědělství
Co se týká zemědělství, byl zde pře-

devším dvůr Obora, majetek Komorního 
Hrádku, který se pronajímal. Poslední ná-
jemce byl J. Šimek, pozdější starosta obce. 
Dále byli větší hospodáři, kterých bylo 8 
– dle popisných čísel, nikoliv velikostí Sa-
látek, Nerad, F. Kopřiva,  Beneš, Přitasil, 
Šramota, Povolný a Hervert, po prodání a 
rozparcelování statku Povolného  Ježek od 
hřbitova. Tito hospodařili každý na 15 ha. 
Neměl-li tolik sám, propachtoval si každý 
pole od fary.

Dále zde byla 2 menší hospodářství B. 
Kopřiva (zvaný Kopřiváček) a Vojslavský 6 
– 7 ha, 4 ještě menší  Vycpálek na Malé stra-
ně, (který byl též obuvník a kterého jsem ve 
výčtu řemeslníků zapomněl), F. Kučera ml., 
Klauz a Benák hospodařící na 4 – 5 ha, a 
pak řada malých, tzv. domkářů malorol-
níků, později zvaných kovorolníků. Byli to 
směrem od Ondřejova směrem do Vestce 
Křepela, Staněk, později Mareček, též Rů-
žička, Trojan, Štycha, Vodička, F. Kučera st., 
Kolouch, Semerád, Bláha a Hladík u ústa-
vu, na Malé straně J. Kopřiva, J. Hladík, J. 
Macháček (po něm Pohořal), Hýna, Ježek 
zvaný „holubář“, Přeučil, F. Vaverka, Folner, 
Lenc a Příhoda. 

Tito malorolníci měli všichni vlastní 
kravský potah, alespoň dvě kravičky a ně-
jaké telátko nebo jalovičku. Dále zde byli 
drobní držitelé půdy, kteří měli pouze jednu 
kravku – Kratochvílová, Křížová, Jedličkovi 
z  hostince na Malé straně, Veleba, Kocábek, 
Dřízhal, Janoušek, dočasně Štrachová, Seve-
rín, Šustovi, Hřebíková, Srbovi a Polákovi 
a po válce Slivanský na Hrádku a Mašek. 
Je přirozené, že hospodářství od 1 do 5 ha 

Myslivecký parcour I. - pro veřejnost
Lovecký parcour LZ Konopiště - uzavřená soutěž
Myslivecký parcour II. - pro veřejnost
Trénink na Grand Prix Praha 2019 
Grand Prix Prague 2019
Lovecký parcour 80 terčů - pro veřejnost
Memoriál Antonína Waltera - pro veřejnost 
Finále českého poháru
Lovecký parcour LZ Konopiště - uzavřená soutěž

celodenní 9 - 18
celodenní 9 - 18
celodenní 9 - 18
12 - 18
celodenní 8 - 18
celodenní 9 - 18
celodenní 9 - 18
celodenní 9 - 18
celodenní 9 - 18

13. - 16.3. 
17. 3.         
3.4. - 6.4.  
26. 4.         
27. - 28.4. 
8. 5.           
8. 6.           
12.10.        
13. 10.   

STŘELECKÉ AKCE NA PARCOUROVÉ STŘELNICI VRÁŽ V ROCE 2019

Tréninky : každé úterý od 15 -18 hodin. Během prázdnin nebude pořádána žádná větší 
akce. Veřejné závody najdete na www: parcour. cz. Změny a doplnění termínů vyhra-
zeny.                                                                   Bc. Martin Stejskal , správce střelnice Vráž
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Obchod potravinami J. Būrgla v čp. 61

Z výčtu je patrné, že obec byla v mezivá-
lečných letech základními potřebami nut-
nými k živobytí zde, dá se říci, zcela sobě-
stačná. Mnoho z těchto řemesel i živností 
se zachovalo až do roku 1948 a některá z 
nich i dále..

              Připravil Ivo Kořínek

Sedlářství a čalounictví J. Michálka v čp. 87 
rodinu těžko uživilo, možná se uživilo, ale 
nevyneslo žádné zlepšení na nákupy strojů  
a zemědělské techniky, a tak vlastně všichni 
tito drobní hospodáři měli buď nějaké ře-
meslo, obchod nebo malou živnost a ti, kdo 
ani toto nevlastnili, chodili v zimě do lesa 
na kácení dřeva nebo do továren ve Hvěz-
donicích, na pilu nebo do hutí v Růženíně, 
čímž veškerá práce ležela na manželkách a 
dětech. Ty také chodily vypomáhat větším 
hospodářům, kteří jim na oplátku koň-
ským potahem vyvezli mrvu, event. zorali, 
a kdo měl potah, i zasili. Podstatné zlepšení 
se předpokládalo založením JZD, avšak to 
by byla zase jiná kapitola, která by se muse-
la začít od začátku.
Lesní hospodářství

Hlavní těžiště dřeva bylo na panství Ko-
morního Hrádku a to od klád na stavby až 
po dřevo na oplocení, tj. kolíky, plotovky 
a latě, dále metrové dřevo palivové tvrdé i 
měkké, dřevo kolářské, kmeny buků, dubů, 
jasanů a bříz. Veškeré dřevo bylo opraco-
váno, klády zbaveny kůry, nařezány na po-
třebné rozměry, o což se starali hajní, kteří 
k tomuto dávali potřebné příkazy z lesní 
správy, kde bylo dřevo potřebného sorti-
mentu a kvality objednáno.

lakýrníka a jeho švagra F. Kocábka, krejčí-
ho na Malé straně, a na Střežka, pokrývače 


